
Iz naše organizacije. 
Skupne zadeve. 

Jubilcljska samopomoč. Dne 12. ju
lija 1909 bo letna odborova seja s pregledom 
računov in računskim zaključkom. Še 5 članov 
je na dolgu; poslal sem jim zadnji opomin, 
naj se odzovejo sebi v korist. Občni zbor letos 
odpade, 

F r a n K s. T r o š t , 
t. č. predsednik. 

Kranjsko. 
Ljubljanskemu učiteljstvu! Nedeljski 

učiteljski izlet je v nedeljo, 4. t. m. popoldne 
k „Jurju" na Dolenjski cesti. 

Socialni odsek. 
Ljubljana, 30. junija. C. kr. poveljstvo 

44. domobranske pehotne brigade v Ljubljani 
je dovolilo ljubljanskemu učiteljstvu na dan 
28. juuija ogled puške na stroj, ki je v av
strijski armadi v zadnjem času na novo vpe
ljana. Točno ob 4. uri se je zbralo pred vo
jaškim streljiščem na Dolenjski cesti nad 40 
učiteljic in učiteljev večinoma iz Ljubljane, ki 
so se jim pridružili tudi nekateri tovariši in 
tovarišice iz ljubljanske okolice. Na vojaškem 
streljišču je pozdravil učiteljstvo najprijazneje 
obristlejtnant povdarjajoč pomen puške na stroj 
za moderno vojskovanje. Nato so nam domo
branski častniki razložili ves ustroj teh pušk; 
razložili so pri tem dve puški na stroj v vse 
najmanjše dele in nam opisali pomen vsacega 
dela in funkcijo, ki jo opravlja pri streljanju. 
Nato so vojaki streljali na tarče in je videlo 
učiteljstvo strahovit vpliv tega groznega mo
rilnega orodja, vsaj so vrste vojaških figur, 
postavljenih kot cilj streljanju kakor trava pod 
koso padali na tla. 

Po ogledu puške na stroj se je zbralo 
učiteljstvo v priznano dobri gostilni pri „Jurju" 
na Dolenjski cesti, kjer se je do trde noči za
bavalo tako neprisiljeno in prijetno, kakor se 
morejo zabavati le tovariši med sabo. 

Socialni odsek. 
Učiteljsko društvo za kočevski 

okraj ima dne 8. julija ob 10. uri dopoldne 
svoj občni zbor v Bibnici. 

Tov. nadučitelj Miha V r b i č poroča o 
šolskem odru. 

Volijo se delegati za „Zavezino" zboro
vanje in društveni novi odbor. 

Na mnogobrojno udeležbo vabi 
o d b o r . 

Štajersko. 
Učiteljsko društvo za pol. okraj 

Slovenska Bistrica je zborovalo v četrtek, 
dne 17. junija, v Slov. Bistrici. Posebno raz
veseljiv je bil prihod Makolčanov, ki jih vi
dimo sieer redko pri društvenih sestankih. 

Ker je bil predsednik Kokl zadržan je, 
vodil zborovanje podpredsednik Krotky. 

Izmed dopisov omenja „Zvezin" dopis 
glede skupščine „Zaveze" v Mariboru, o raz
pisu vakantnih mest v „Učit. Tov." ter glede 
poslovnega jezika pri uradnem učit. zborova
nju. Navzoči so izražali svojo nevoljo zaradi 
nerodnega postopanja v tej zadevi. 

Predavanje potovalnega učitelja Miloša 
Štiblerja je moralo izostati zaradi občnega zbora 
»Zadružne zveze". 

Za tem se je sprejela in odobrila znana 
resolucija v zadevi saniranja deželnih financ. 
Z vnemo se je lotilo te stvari učiteljstvo de
kliške in deške šole v Slov. Bistrici. Poskrbelo 
je ekspediranje resolucije občin Slov. Bistrica, 
Gornja Bistrica, Sp. Ložnica, Šentovec, Pitoz
noj, Cigonca, Sp. Nova vas in drž. posl. V. 
Pisku. Posebno požrtvovalno je pri tej akciji 
sodeloval tov. Span. 

Delegatom v Maribor so se nominirali 
gdč. Stegnar tov. Vari in Vršič, namestnici 
pa gdč. Feigel in ga. Hribarjeva. 

Učiteljsko društvo za celjski okraj 
ima pevsko vajo za „Zavezin" koncert v ne
deljo, 4. julija, že ob 8. uri zjutraj, ne pa šele 
ob deveti. Tovariši pevci in tovarišice pevke 
naj blagovolijo prinesti sekirice in priti točno 
o določenem času. O d b o r . 

Ormoško učiteljsko društvo je zbo
rovalo 17. junija t. 1. pri Sv. Bolfenku. Vkljub 
jako dvomljivemu vremenu — deževalo je sko
raj ves predpoldan — se je zbralo vendar 14 
društvenikov, da zboruje ob ogrski meji, na 
prijaznem vinorodnem Kogu, ki nudi pri jas
nem vremenu krasen razgled daleč naokrog. 
Zborovalcem so se pridružili: gospa Canjkova, 
nadučiteljeva, in gospa Kosijeva, učiteljeva so
proga, gospodična Podkrajšekova, vrtnarica 
novoustanovljenega otroškega vrtca v Ormožu 
ter gospodična Pernatova. 

Predsednik tov. Bajšp poudarja v svojem 
pozdravu med drugim tudi, da nismo izleteli 
semkaj le v zabavo, ampak prišli smo sem na 
delo, da rešimo obširni zborovalni vzpored. 
Da se nas pa je pri deževnem vremenu toliko 
zbralo je nov dokaz, da pri večini društveni
kov še ni izumrl čut celokupnosti. Potem nam 
poda predsednik še kratek pregled o sedanjem 
politiškem položaju in nam slednjič predstavi 
drage goste ter jih še posebno pozdravi. Na 
to prevzame besedo domači učitelj tov. Cajnko, 
ki v kratkih, a presrčnih besedah izraža svoje 
veselje, da smo si tokrat zbrali Sv. Bolfenk 
za kraj zborovanja, ter želi zborovanju dosti 
uspeha, po zborovanju pa dosti zabave in raz
vedrila ter nas slednjič vabi še večkrat priti 
med prijazne Bolfančane. 

Dopisi, ki jih je bilo mnogo, se vza
mejo na znanje, oziroma se imajo potom dru
štva rešiti. 

Tovariš Šijanec bi moral referirati o re
feratu „Prosto spisje"; a pri razmotrivanju 
svojega referata je prišel do spoznanja, da je 
učitelj poleg vse prostosti, ki se tolikrat na
glasa, vendar nič manj kot prost, nasprotno 
velik suženj. Govoril je torej „0 prostosti uči
teljevi" in obljubil pri uradni konferenci refe
rirati o prostem spisju. Snov za svojo razpravo 
je zajemal iz prakse, namreč kako drugi 
prakticirajo učiteljevo prostost. Prosta metoda, 
prosto spisje, prosto risanje, proste govorne 
vaje itd. Ali ne bi bil tudi učitelj rad prost? 
Predavatelj je za svoje reakcionarnemu času 
primerno podavanje o neprostosti in vezanju 
učiteljske prostosti žel burno odobravanje. Sle
dil je živahen razgovor ter se sklenilo opozoriti 
vse učiteljstvo ljudskih, kakor meščanskih, 
srednjih in visokih šol, da se zedini na skupno 
akcijo, ki jo je pričeti, da pridejo učitelji vseh 
šol, od ljudskih do visokih, do svoje v zakonu 
zajamčene prostosti, t. j . svojih pravic. Pre
davateljevi nasveti so se enoglasno sprejeli. 

Beferat „0 vzornem šolskem redu", ki 
ga je imel tov. Bajšp, je bil obširno in vestno 
izdelan. Tudi poročilo tov. Kosija „0 šoli in 
kmetiškem vprašanju" je zaradi temeljitosti in 
preciznosti ugajalo, ter so se predlagane teze 
soglasno odobrile. 

Delegatom za letošnjo glavno skupščino 
»Zaveze" so izvoljeni tovariši: Bajšp, Kosi in 
Košar Bob., namestnikom pa Porekar, Preindl 
in tovarišica Velnarjeva. 

Prihodnje zborovanje se vrši 5. avgusta 
pri Svetinjah, kamor je naše društvo že za to 
zborovanje prav prijazno povabljeno bilo. 

Po izvršenem duševnem delu, smo se 
zbrali k skupnemu obedu v gostilnici g. Galiča, 
ki nas je tudi tokrat vsestransko zadovoljil, 
tako da je začelo prav prijetno postajati. Na
pivalo se je tovarišu domačemu nadučiteljoi in 
ostalemu učiteljstvu, predsedniku, nenavzočim, 
godovnjaku itd. Naš humorist je skrbel 
za smeh. 

Na prijazno povabilo tov. Košarja smo 
si ogledali njegove trsne nasade in „ kata
kombe", kjer se shranjuje posebno sladka 
kapljiea in mirujejo imenitni vinski duhovi, ki 
bi jih bili preveč vzdramili, če bi nas ne bil 
tov. Kosi odzval še k svojim goricana, kjer 
smo med drugo zlato kapljico srkali tudi to 
iz leta 1895. Hvala! Presrčna hvala tudi obema 
gospema Košarjevi in Kosijevi za različne iz
borne prigrižljaje. Čisto posebno pa se zahva
ljuje gospe Cajnkovej za njeno ljubeznivo 
čestitko in ovenčano godovno darilo vdani 

t a j n i k . 
Učiteljsko društvo za ljutomerski 

okraj je zborovalo dne 17. junija v Badencih. 
Udeležba je bila precej povoljna, tov. Tomažič 
je vesel, da more zopet po dolgem času po
zdraviti tovariše in tovarišice o tolikem številu. 
Besed zaradi malomarnega obiska zborovanj je 
že preveč izgubil, zato hoče navesti besede 
prerano umrlega tov. Vande: „ Vzrok mlačnost, 
nebrižnost — žalibog tudi preziranje, d* eelo 
takih se najde, ki iz svoje višine pomilovalno 
pogledujejo na svoje „minderwertig" sodruge 
(na ta proletarski drobiž); res, nečuveno obža
lovalno! Najžalostneje pa je to, da nekateri in 
nekatere še niti člani društva niso. Tem in 
onim v pomislek: zakaj pa ste prišli v ta stan, 
ako svojih sotrudnikov ne smatrate enakovred
nim, ako vam je učiteljsko društvo nepotrebna 
šara? Kdor nas zaničuje, tega bomo zaničevali 
tudi mi." 

Pokojni tovariš je pač dobro poznal naše 
razmere! 

Tovariš predsednik uvidi, da se pri vsa
koletnem izletu v Badence snide največ tova
rišev in tovarišic, zato obljubi, da bomo odslej 
večkrat zborovali v gornjeradgonskem okraju 
in bomo mi radi šli med nje, ako je onim 
tako težko priti med nas. 

Spominja so 40 letnice šol. zak. in poda 
na kratko zgodovino ljudske šole. 

Pozdravlja v presrčnih besedah ravna
telja Eobiča. ki obhaja letos dvojni jubilej, 
60 letnico rojstva in 40 letnico službovanja. S 
ponosom lahko rečemo, da je bil tovariš vedno 
naš, vsakokrat je prihitel na zborovarje in nam 
s svojimi predavanji, ki so bila plod dolgo
letnih izkušenj, podal marsikaj koristnega in 
zanimivega. Bavnotako pozdravlja tovariša ju
bilanta Cvahteja, ki se ni nikdar ustrašil dojge 
poti, ampak je vedno prišel k zborovanju. Zeli 
obema, da bi še dolgo živela med nami. Nato 
izreče v imenu vseh tovarišev in tovarišic glo
boko sožalje tovarišici Kocmutovi ob bridki iz
gubi očeta. Pokojni tovariš je bil res pravi 
ljudski učitelj. 

Po daljši debati Be poveri tov. Mavriču 
naloga, da povabi prof. Lavterja k našemu pri
hodnjemu zborovanju in da tudi pri okr. kon
ferenci nekaj ukrene zaradi Lavterjeve ra
čunice. 

Tov. predsednik prečita došle dopise, od 
katerih naj omenim onega od »Zaveze" glede 
zborovanja dne 15. in 16. avgusta v Mariboru. 
Predsednik izrazi željo, da bi se naš okraj v 
kolikor mogoče častnem številu udeležil zboro
vanja. Izvolijo se deiegati: Petovar Terezija, 
Bobič Julija, Cvetko Fran invMavrič Karel, 
namestniki: Janez Bobič in Sprager Ferdi
nand. 

Potem je bil še razgovor o konferenčnih 
vprašanjih, nakar se zaključi zborovanje. 

Popoldne se je razvila prav živahna za
bava, ob petju in godbi so kmalo minile ure 
in treba je bilo misliti na odhod. 


